
Rel{tor: To nejcennejSi, 
co mfune, jsou lide 
V cele Univerzity Par
dubice stanul minuly 
cyden rektor Jifi Ma
lek Muz, ktery uz par
dubickou vysokou sko
lu jednou vedl, by si 
pral, aby se nejen uni
verzita, ale cela spolec
nost spojila, a nikoliv 
dale rozdelovala. 

Zuzana Zlinska 
spolupracovnice MF ONES 

PARDUBICE Nory rek'tor pardubic
ke univerzity pfevzal jmenovaci de
kret od ministra skolstvi v demisi 
Roberta Plagy. Ceremonial s prezi· 
dentem na Hrade temokrat chybet. 

Sam by chtel b:Yt nejen na sve vy· 
soke skole tim, kdo bude lidi spojo
vat. ,Ja obecne nemam rad rozdelo· 
vani lidi, davani nalepek, kategorii 
a podobne. Myslim si, ze tide jsou 
stejni, ameli bychom se k nim cho· 
vat stejne , a to slusne. Ja hodne 
damna slusnost," fikajifi Malek. 

Jak probihalo samotnejmenova· 
ni? Jak vy osobne vnimate to, ze 
klasickj ceremoni<illetos nepro
behl? 
Je lepsi dostatjmenovani na I Ira de, 
to urCite. Ale ja si myslim, zeta na· 
hrada, ktera se pfipravila, a to jme· 
novani v Karolinu, byla dustojna. 
Pan ministr se toho zhostil 
s elegand. A myslim, ze to nakonec 
vllbec nebylo spatne. jmenovaci de
kret rna vsechny nalezitosti, podpis 
prezidenta, pod pis pfedsedy vlady. 
Me sice mrzi, ze se taro vee stala, 
mrzi me trochu nesrastna komuni· 
kace, ale cos tim mohu udelat. 

JakYm zpusobem ta komunikace 
probihala? Vy jste nejake pozva· 
ni na ceremoni<il dostal? 
Ano, sekretariat dostal telefonic· 
kou informaci pfibliZne cyden pfe
dem, ze se bude konat akt na Hrade 
v utery ve dve hodiny odpoledne. 
Az z medii jsme se dozvedeli, ze 
tomu tak neni. Ja chapu, ze to moh
lo souviset tfeba se zdravotnimi po
tizemi prezidenta, s unavou a po
dobne. To je vsechno lidske, pro to 

Staronory rektor Jii'i Malek se vratil do cela pardubicke univerzity. Foto: Radek Kalhous, MAFRA 

mam pochopeni. Proto z toho nede
lam zadne velke zavery. 

Tady asijde spiSe o tu komunika
ci nez o samotny akt. .. 
To asi ano, ale to mi nepfislu5i ko
mentovat. 

Jak vy osobne vnimate rozdeleni 
spolecnosti, o kterem se nyni 
hodne mluvi? Jak to vnimate 
z pedagogickeho hlediska? jde 
na univerzitni pude udelat neco 
pro to, aby se spolecnost spge 
scelovala, a nikoliv rozdelovala? 
Myslim si, ze slu5ne vysrupovani a 
ferovost pnsrupu jsou strasne dule
Zite, a snaiim se to praktikovat jak 
ve sve pedagogicke praxi, tak v roli 
rektora. ja chci spojovat, nikoli roz
delovat. 

Spojeni na univerzite je videt i 
v tom, ze vy vlastne navazujete 
na praci rektora 1iroslava 
Ludwiga, ktery pfed Iety nao
pak sttidal vas. Byla vase spolu· 
prace lizka uz pi'edtim, nez jste 
se vratil do rektorskeho ki'esla? 
UrCite, zname se mnoho let. ja uz 
jsem zde jako rektor pilsobil . Vlast· 
ne pfed dvanacti lety jsem by! ve 
stejne situaci, jako jsem dnes. Po
tom jsem se rozhodl, ze se vratim 
zpet k vede, ryzkumu a ucitelske· 
mu pilsobeni, coz je vee, ktera me 
velmi bavi a napliiuje. Ale zase po 

tech osmi letech v uvozovkach od
poCinku, protoze to odpoCinek urCi
te nebyl - jsem vyslysel ryzvy srych 
kolegil, abych opet premyslel o kan· 
didatufe na rektora. Dlouho jsem 
to zvaioval a nakonec jsem se roz· 
hod!, ze znovu stanu v cele univer· 
zity. 

Ve volbe jste nemel protikandi· 
data. Vnimate to jako dobrou 
zpravu, ze mate takto silnou 
podporu, nebo tak, ze je doba 
hledani nov:)rch osobnosti, ktere 
by se easem mohly podilet nave
deni univerzity? 
To, ze jsem nemel protikandidata, 
me velice pfekvapilo. Nove osob· 
nosti vitam. T:)rm, ktery mam okolo 
sebe, je doplnen o nove osoby 
nebo staronove v jinych rolich a 
myslim si, ze univerzita i spolec
nost by mela generovat nove lidi, 
nove kandictacy, mlade lidi. A ude· 
lam vsechno pro to, a by to tak bylo. 
To, ze jsem nemel protikandidata, 
vnimamjako vyraz uznani a respek· 
tu, a nebo nedostatek odvahy. Ne· 
vim. 

Cekaji vas Ctyi'i roky ve vedeni 
univerzity. Dokazete si pi'edsta· 
vit, kde by se univerzita za tyto 
ctyfi roky pod vasim vedenim 
mohla nachazet? Jak z hlediska 
v:)rzkumu, tak z materi<ilniho hie· 
diska a budovani. 

Myslim si, ze co se cyka area!u, bu
dov, zai'izeni a vybaveni, jsme na 
velmi slusne urovni. Na nadstan· 
dardni, ve srovnani sjinymi skola
mi. Marne uceleny kampus, dobfe 
vybavene laboratore, marne projek· 
ty a ziskavame penize na urCite pro
jekty. V tomto se budeme posouvat 
pochopitelne dal. Ale milj hlavni 
dilraz by mel b:Yt na lidi. To nejcen
nejsi, co marne, a to nejen na uni· 
verzite, ale i ve spolecnosti, jsou 
!ide. Meli bychom o ne pecovat, 
snaiit se vychazet jim maxima!ne 
vstric a hledat vzdycky ty lepsi 
stranky. A take bych rad podporo
val talenty. Chtel bych se soustfedit 
i na mlacte pracovniky, mlade lidi a 
vytvaretjim lepsi prostfedi. Nenito 
uplne jednoduche, protoze univer
zita je jedna vee a fakulty jsou vee 
druha. Fakulty maji vysokou miru 
autonomie a samospravnosti cili 
jde spiS o to dohodnout se s dekany 
na politice uvnitf univerzity, kte· 
rou pak budeme vsichni spolecne 
aplikovat. 

Asi to nebude uplne jednodu· 
che, kdyz rna univerzita vcetne 
zamestnancti kolem deseti tisic 
lidi ... 
Neni to o rozhodnuti jednoho aove· 
ka. je to o pestovani a kultivaci 
toho prostfedi. To je vee, ktera me 
zrovna docela bavi, a myslim si, ze 
v teto oblasti mohu k necemu pfi-

Jii'IMalek 

Profesor Jiff Malek se narodil v 
roce 1959. Vystudoval Vysokou 
skolu chemicko-technologickou v 
Pardubicich v roce 1982 a o ctyri 
roky pozdeji obhajil disertacni pra
ci. V nasledujicich letech pusobil 
jako pracovnik vedy a ryzkumu na 
Katedre anorganicke chemie ave 
Spolecne laboratori chemie pev· 
nych latek puvodni VSCHT Pardu
bice a Akademie ved. Od roku 
1990 se podilel na ~~Yuce pro poslu
chace specializace na pardubicke 
katedre anorganicke technologie, 
kde byl v roce 1997 jmenovan do
centem. V letech 2000- 2006 za
staval na Univerzite Pardubice 
funkci prorektora, nejprve pro vnej
Si vztahy a rozvoj Univerzity Pardu
bice, pole prorektora pro ryzkum a 
vnejsi vztahy, respektive prorekto
ra pro vedu a zahranicni vztahy. 
v letech 2006 - 201 o stal v cele 
Univerzity Pardubice coby jeji rek· 
tor. Maika zvolil akademici<Y senat 
v ffjnu lor'iskeho roku, byl jedinym 
kandidatem. 

spet. ]e to jeden z dtivodti, proc 
jsem do te funkce sel. Me bavi pra· 
ce s lidmi, me bavi je stmelovat a 
hledat spolecne jmenovatele, a ne 
je rozdelovat. 

Univerzite v poslednich letech 
vlivem nastupu slabsich rocnikti 
ubylo studentil. Ma to nejake 
ekonomicke dtisledky pro uni· 
verzitu? 
Jiste. Jsme placeni mimo jine take 
podle poctu studentti, i kdyz ne 
ryhradne. Znamena to, ze musi· 
me celit jistemu ubytku finand a 
musime nektere veci pfeskupit. 
Ale zatim to zvladame docela ro· 
zumne, protoze rady marne jeste 
druhou oblast cinnosti, a to je vY· 
zkum, kde zase mu·zeme ziskavat 
prostfedky ze starnich nebo pri· 
vatnich zdrojli na konkretni vy
zkum, coz je vee, ktera nas samo· 
zfejme velmi zajima a zajima nas 
cim dal vice. Chceme b:)rt ryzkum
nou univerzitou. Na nekterych fa· 
kultach je to vice nez padesat pro· 
cent, ktere ziskavame z ryzkumu. 
U jinych je ten pomer jiny, tam 
marne tfeba vice ze vzdelavad cin· 
nosti. 
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    Zuzana Zlinská    Univerzita Pardubice     

V čele Univerzity Pardubice stanul minulý týden rektor Jiří Málek. 
Muž, který už pardubickou vysokou školu jednou vedl, by si přál, aby se nejen univerzita, ale celá 
společnost spojila, a nikoliv dále rozdělovala. 
 
PARDUBICE Nový rektor pardubické univerzity převzal jmenovací dekret od ministra školství v 
demisi Roberta Plagy. Ceremoniál s prezidentem na Hradě tentokrát chyběl. 
 Sám by chtěl být nejen na své vysoké škole tím, kdo bude lidi spojovat. „Já obecně nemám 
rád rozdělování lidí, dávání nálepek, kategorií a podobně. Myslím si, že lidé jsou stejní, a měli bychom 
se k nim chovat stejně, a to slušně. Já hodně dám na slušnost,“ říká Jiří Málek. 
 
* Jak probíhalo samotné jmenování? Jak vy osobně vnímáte to, že klasický ceremoniál letos 
neproběhl? 
 
 Je lepší dostat jmenování na Hradě, to určitě. Ale já si myslím, že ta náhrada, která se 
připravila, a to jmenování v Karolinu, byla důstojná. Pan ministr se toho zhostil s elegancí. A myslím, 
že to nakonec vůbec nebylo špatné. Jmenovací dekret má všechny náležitosti, podpis prezidenta, 
podpis předsedy vlády. Mě sice mrzí, že se tato věc stala, mrzí mě trochu nešťastná komunikace, ale 
co s tím mohu udělat. 
 
* Jakým způsobem ta komunikace probíhala? Vy jste nějaké pozvání na ceremoniál dostal? 
 
 Ano, sekretariát dostal telefonickou informaci přibližně týden předem, že se bude konat akt na 
Hradě v úterý ve dvě hodiny odpoledne. Až z médií jsme se dozvěděli, že tomu tak není. Já chápu, že 
to mohlo souviset třeba se zdravotními potížemi prezidenta, s únavou a podobně. To je všechno 
lidské, pro to mám pochopení. Proto z toho nedělám žádné velké závěry. 
 
* Tady asi jde spíše o tu komunikaci než o samotný akt... 
 
 To asi ano, ale to mi nepřísluší komentovat. 
 
* Jak vy osobně vnímáte rozdělení společnosti, o kterém se nyní hodně mluví? Jak to vnímáte z 
pedagogického hlediska? Jde na univerzitní půdě udělat něco pro to, aby se společnost spíše 
scelovala, a nikoliv rozdělovala? 
 
 Myslím si, že slušné vystupování a férovost přístupu jsou strašně důležité, a snažím se to 
praktikovat jak ve své pedagogické praxi, tak v roli rektora. Já chci spojovat, nikoli rozdělovat. 
 
* Spojení na univerzitě je vidět i v tom, že vy vlastně navazujete na práci rektora Miroslava 
Ludwiga, který před lety naopak střídal vás. Byla vaše spolupráce úzká už předtím, než jste se vrátil 
do rektorského křesla? 
 
 Určitě, známe se mnoho let. Já už jsem zde jako rektor působil. Vlastně před dvanácti lety 
jsem byl ve stejné situaci, jako jsem dnes. Potom jsem se rozhodl, že se vrátím zpět k vědě, výzkumu 
a učitelskému působení, což je věc, která mě velmi baví a naplňuje. Ale zase po těch osmi letech v 
uvozovkách odpočinku, protože to odpočinek určitě nebyl - jsem vyslyšel výzvy svých kolegů, abych 
opět přemýšlel o kandidatuře na rektora. Dlouho jsem to zvažoval a nakonec jsem se rozhodl, že 
znovu stanu v čele univerzity. 
 
* Ve volbě jste neměl protikandidáta. Vnímáte to jako dobrou zprávu, že máte takto silnou podporu, 
nebo tak, že je doba hledání nových osobností, které by se časem mohly podílet na vedení 
univerzity? 
 
 To, že jsem neměl protikandidáta, mě velice překvapilo. Nové osobnosti vítám. Tým, který 
mám okolo sebe, je doplněn o nové osoby nebo staronové v jiných rolích a myslím si, že univerzita i 



společnost by měla generovat nové lidi, nové kandidáty, mladé lidi. A udělám všechno pro to, aby to 
tak bylo. To, že jsem neměl protikandidáta, vnímám jako výraz uznání a respektu, a nebo nedostatek 
odvahy. Nevím. 
 
* Čekají vás čtyři roky ve vedení univerzity. Dokážete si představit, kde by se univerzita za tyto čtyři 
roky pod vaším vedením mohla nacházet? Jak z hlediska výzkumu, tak z materiálního hlediska a 
budování. 
 
 Myslím si, že co se týká areálu, budov, zařízení a vybavení, jsme na velmi slušné úrovni. Na 
nadstandardní, ve srovnání s jinými školami. Máme ucelený kampus, dobře vybavené laboratoře, 
máme projekty a získáváme peníze na určité projekty. V tomto se budeme posouvat pochopitelně dál. 
Ale můj hlavní důraz by měl být na lidi. To nejcennější, co máme, a to nejen na univerzitě, ale i ve 
společnosti, jsou lidé. Měli bychom o ně pečovat, snažit se vycházet jim maximálně vstříc a hledat 
vždycky ty lepší stránky. A také bych rád podporoval talenty. Chtěl bych se soustředit i na mladé 
pracovníky, mladé lidi a vytvářet jim lepší prostředí. Není to úplně jednoduché, protože univerzita je 
jedna věc a fakulty jsou věc druhá. Fakulty mají vysokou míru autonomie a samosprávnosti čili jde 
spíš o to dohodnout se s děkany na politice uvnitř univerzity, kterou pak budeme všichni společně 
aplikovat. 
 
* Asi to nebude úplně jednoduché, když má univerzita včetně zaměstnanců kolem deseti tisíc lidí... 
 
 Není to o rozhodnutí jednoho člověka. Je to o pěstování a kultivaci toho prostředí. To je věc, 
která mě zrovna docela baví, a myslím si, že v této oblasti mohu k něčemu přispět. Je to jeden z 
důvodů, proč jsem do té funkce šel. Mě baví práce s lidmi, mě baví je stmelovat a hledat společné 
jmenovatele, a ne je rozdělovat. 
 
* Univerzitě v posledních letech vlivem nástupu slabších ročníků ubylo studentů. Má to nějaké 
ekonomické důsledky pro univerzitu? 
 
 Jistě. Jsme placeni mimo jiné také podle počtu studentů, i když ne výhradně. Znamená to, že 
musíme čelit jistému úbytku financí a musíme některé věci přeskupit. Ale zatím to zvládáme docela 
rozumně, protože tady máme ještě druhou oblast činností, a to je výzkum, kde zase můžeme získávat 
prostředky ze státních nebo privátních zdrojů na konkrétní výzkum, což je věc, která nás samozřejmě 
velmi zajímá a zajímá nás čím dál více. Chceme být výzkumnou univerzitou. Na některých fakultách 
je to více než padesát procent, které získáváme z výzkumu. U jiných je ten poměr jiný, tam máme 
třeba více ze vzdělávací činnosti. 
 
*** 
 
Jiří Málek Profesor Jiří Málek se narodil v roce 1959. Vystudoval Vysokou školu chemicko-
technologickou v Pardubicích v roce 1982 a o čtyři roky později obhájil disertační práci. V 
následujících letech působil jako pracovník vědy a výzkumu na Katedře anorganické chemie a ve 
Společné laboratoři chemie pevných látek původní VŠCHT Pardubice a Akademie věd. Od roku 1990 
se podílel na výuce pro posluchače specializace na pardubické katedře anorganické technologie, kde 
byl v roce 1997 jmenován docentem. V letech 2000 – 2006 zastával na Univerzitě Pardubice funkci 
prorektora, nejprve pro vnější vztahy a rozvoj Univerzity Pardubice, poté prorektora pro výzkum a 
vnější vztahy, respektive prorektora pro vědu a zahraniční vztahy. V letech 2006 – 2010 stál v čele 
Univerzity Pardubice coby její rektor. Málka zvolil akademický senát v říjnu loňského roku, byl 
jediným kandidátem. 
 
Foto popis| Staronový rektor Jiří Málek se vrátil do čela pardubické univerzity. 
Foto autor| Foto: Radek Kalhous, MAFRA 
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